



جامعة بورسعيد
لجنة التنمية المستدامة



تقرير عن مساعي جامعة بورسعيد لتحقيق الهدف الرابع من
أهداف التنمية المستدامة:

"التعليم الجيد"



Report on Port Said University endeavors to
achieve the fourth goal of the sustainable
development goals:
"Quality Education"



جامعة بورسعيد لجنة التنمية المستدامة



Introduction:

At Port Said University, we believe that education is the cornerstone of building prosperous and sustainable communities. We are committed to ensuring that all students receive a quality, equitable and inclusive education, regardless of their gender, background, or circumstances. Achieving the fourth Sustainable Development Goal (SDG), "Quality Education", is a central goal of our vision for the University. This report documents the procedures and endeavours of Port Said University to achieve the SDG4 and highlights the progress we have made so far.

Literacy Programs

Port Said University was keen to achieve the fourth goal of the sustainable development goals, which is "quality education", by implementing a set of measures and efforts during the academic year 2021/2022, including:

- Preparing literacy convoys for the various regions of the governorate, which contributed to eradicating illiteracy from the largest number of citizens and achieving the principle of equality in education.
- Providing examination committees in the faculties of the university for students who have completed literacy programs, which contributed to obtaining an official certificate, and

مقدمة

في جامعة بورسعيد، نؤمن بأن التعليم هو حجر الأساس لبناء مجتمعات مزدهرة ومستدامة. ونحن ملتزمون بضمان حصول جميع الطلاب على تعليم جيد ومنصف وشامل، بغض النظر عن جنسهم أو خلفيتهم أو ظروفهم. يُعد تحقيق الهدف الرابع من أهداف التنمية المستدامة، وهو "ضمان التعليم الجيد المنصف والشامل للجميع وتعزيز فرص التعلم مدى الحياة للجميع"، هدفاً أساسياً في رؤيتنا للجامعة. وهذا التقرير يوثق إجراءات ومساعي جامعة بورسعيد لتحقيق الهدف الرابع. ويسلط الضوء على التقدم الذي أحرزناه حتى الآن.

برامج محو الأمية

حرصت جامعة بورسعيد على تحقيق الهدف الرابع من أهداف التنمية المستدامة، وهو "التعليم الجيد"، من خلال تنفيذ مجموعة من الإجراءات والجهود خلال العام الدراسي ٢٠٢١/٢٠٢٢، شملت:

- إعداد قوافل محو الأمية لمختلف المناطق بالمحافظة، مما ساهم في محو أمية أكبر عدد من المواطنين، وتحقيق مبدأ المساواة في التعليم.
- توفير لجان امتحانية بكليات الجامعة للطلاب الذين أنهوا برامج محو الأمية، مما ساهم في حصولهم على شهادة رسمية، وتعزيز فرصهم في الحصول على وظائف أفضل.



جامعة بورسعيد لجنة التنمية المستدامة



enhancing their chances of obtaining better jobs.

- Preparing introductory seminars on the nature of the literacy project, which contributed to raising community awareness of the importance of education.
- Announcing the results of the literacy semester exams for the 2021/2022 academic year sessions, which contributed to encouraging citizens to enroll in literacy programs.
- Opening classes in the faculties of the university participating in the project, which contributed to providing educational opportunities for all, regardless of their background or circumstances.
- Preparing an explanatory video on the nature of the university's literacy project, which contributed to spreading awareness of the literacy project, and urging citizens to participate in it.

Thus, Port Said University always strives to achieve its goal of eradicating illiteracy for the largest number of citizens and contributing to building prosperous and sustainable societies.

• إعداد ندوات تعريفية لطبيعة مشروع محو الأمية، مما ساهم في رفع مستوى الوعي المجتمعي بأهمية التعليم.

• الإعلان عن نتائج امتحانات فصول محو الأمية لدورات العام الدراسي ٢٠٢٢/٢٠٢١، مما ساهم في تشجيع المواطنين على الالتحاق ببرامج محو الأمية.

• فتح فصول بكليات الجامعة المشاركة بالمشروع، مما ساهم في إتاحة فرص التعليم للجميع، بغض النظر عن خلفيتهم أو ظروفهم.

• إعداد فيديو توضيحي لطبيعة مشروع محو الأمية بالجامعة، مما ساهم في نشر الوعي بمشروع محو الأمية، وحث المواطنين على المشاركة فيه.

وبذلك، تسعى جامعة بورسعيد دائما في تحقيق هدفها في محو أمية أكبر عدد من المواطنين، والمساهمة في بناء مجتمعات مزدهرة ومستدامة.



جامعة بورسعيد لجنة التنمية المستدامة



Practical Education

The participation of students of the fourth and third year of the Faculty of Education in practical education for the various schools of the governorate for the basic and secondary education stages. This participation contributes to the achievement of quality education through:

- Raising the quality of education in schools, through the participation of students in the educational process, and providing support and assistance to teachers.
- Qualifying students for the labor market, by providing them with the

التربية العملية

مشاركة طلاب الفرقة الرابعة والثالثة بكلية التربية في التربية العملية لمختلف مدارس المحافظة لمرحلتي التعليم الأساسي والثانوي. تساهم هذه المشاركة في تحقيق التعليم الجيد من خلال:

- رفع مستوى جودة التعليم في المدارس، من خلال مشاركة الطلاب في العملية التعليمية، وتقديم الدعم والمساعدة للمعلمين.
- تأهيل الطلاب لسوق العمل، من خلال تزويدهم بالمهارات والخبرات العملية



جامعة بورسعيد لجنة التنمية المستدامة



skills and practical experience necessary to practice the teaching profession efficiently and effectively.

- Promote equality in education, by providing the opportunity for students from different socio-economic backgrounds to participate in the educational process.

Community Needs Workshops

Port Said University in its various faculties is keen to hold interactive workshops for the public on topics related to current societal needs:

- The Psychological Guidance and Counseling Unit at the Public Service Center at the Faculty of Education organized free workshops for the public entitled "Integrated Mental Health", with the aim of introducing the community to the importance of mental health and how to maintain it.
- The Faculty of Education at Port Said University presented a seminar entitled "October Victories between War and Peace" to celebrate the October victory as a day of pride and dignity. This seminar comes due to the keenness of the university in general and the Faculty of Education in particular to develop the sense of patriotism among the community and introduce them to the value of this victory, which restored to Egypt all its national soil, and the nation its dignity and pride.

اللازمة لممارسة مهنة التدريس بكفاءة وفاعلية.

- تعزيز المساواة في التعليم، من خلال إتاحة الفرصة للطلاب من مختلف الخلفيات الاجتماعية والاقتصادية للمشاركة في العملية التعليمية.

ورش عمل عن الاحتياجات المجتمعية

تحرص جامعة بورسعيد بمختلف كلياتها على عقد ورش العمل التفاعلية للجمهور العام في الموضوعات ذات الصلة بالاحتياجات المجتمعية الحالية:

- نظمت وحدة التوجيه والإرشاد النفسي بمركز الخدمة العامة بكلية التربية دورات مجانية للجمهور العام بعنوان "الصحة النفسية المتكاملة"، بهدف تعريف المجتمع بأهمية الصحة النفسية وكيفية الحفاظ عليها.
- قدمت كلية التربية بجامعة بورسعيد ندوة بعنوان "انتصارات أكتوبر بين الحرب والسلام" احتفالاً بنصر أكتوبر كيوم للعزة والكرامة. وتأتي هذه الندوة لحرص الجامعة بشكل عام وكلية التربية بوجه خاص على تنمية الحس الوطني لدى المجتمع وتعريفهم بقيمة هذا النصر الذي أعاد لمصر كامل ترابها الوطني، وللأمة كرامتها وعزتها.
- دورات عن "تنمية مهارات اللغة الإنجليزية" التي نظمتها مركز الخدمة



جامعة بورسعيد لجنة التنمية المستدامة



- Courses on "Developing English Language Skills" organized by the Public Service Center at the Faculty of Education through the Languages and Translation Unit at the Center.
- A workshop arranged by the Women's Cultural Development Unit at the Public Service Center at the Faculty of Education entitled "How to Start Your Small Business?".
- A workshop entitled "How to self-organize effective learning and successful study" presented by the Faculty of Education at the university.

- العامة بكلية التربية من خلال وحده اللغات والترجمة بالمركز.
- ورشة عمل مجانية نظمتها وحده التنمية الثقافيه للمرأة بمركز الخدمة العامة بكلية التربية بعنوان "كيف تبدأ مشروعك الصغير؟".
- ورشة عمل بعنوان "كيفية التنظيم الذاتي للتعلم الفعال والمذاكرة الناجحة" والتي قدمتها كلية التربية بالجامعة.





جامعة بورسعيد لجنة التنمية المستدامة



Research Forums

Port Said University organized several research forums in which young researchers at the university, faculty members and a number of pioneers of the industrial community participated with the aim of linking industry with the university trying to solve the problems of society to advance the university's research plans:

The First Young Researchers Forum entitled "The Role of Scientific Research in Facing Industry Challenges within Port Said Governorate".



The Second Young Researchers Forum entitled "Elements of a Successful Research Proposal from the Idea to the Research Paper".

الملتقيات البحثية

نظمت جامعة بورسعيد عدة ملتقيات بحثية شارك فيها شباب الباحثين بالجامعة و أعضاء هيئة التدريس و عدد من رواد المجتمع الصناعي بهدف ربط الصناعة بالجامعة لمحاولة حل مشكلات المجتمع للنهوض بالخطط البحثية بالجامعة:

ملتقى شباب الباحثين الأول بعنوان "دور البحث العلمي في مواجهة تحديات الصناعة في نطاق محافظة بورسعيد".



ملتقى شباب الباحثين الثاني بعنوان "مقومات المقترح البحثي الناجح من الفكرة إلي الورقة البحثية".



جامعة بورسعيد لجنة التنمية المستدامة



The Third Young Researchers Forum entitled "How to Protect Your Idea and Results".



ملتقى شباب الباحثين الثالث بعنوان "كيف تحمي فكرتك ونتائجك".



The Fourth Young Researchers Forum entitled "The Nucleus of Writing Projects and Research Papers for Researchers of Faculties of Humanities".



ملتقى شباب الباحثين الرابع بعنوان "نواة كتابة المشروعات والأوراق البحثية لباحثي كليات العلوم الإنسانية".



جامعة بورسعيد لجنة التنمية المستدامة



The First Forum of the Faculty of Education on the development of practical education in light of Egypt's Vision 2030.



Thinqi Platform

The Thinqi platform offers a variety of educational and academic services to students (<https://psu.edu.eg/thinqi-tutorial-students/>). The importance of this platform for Port Said University students is as follows:

- Provide opportunities for continuous learning and development: The platform provides a variety of educational resources, such as courses, that help students develop



الملتقى الأول لكلية التربية حول تطوير التربية العملية في ضوء رؤية مصر ٢٠٣٠.



منصة Thinqi

تقدم منصة Thinqi مجموعة متنوعة من الخدمات التعليمية والأكاديمية للطلاب (<https://psu.edu.eg/thinqi-tutorial-students/>). تتمثل أهمية هذه المنصة لطلاب جامعة بورسعيد في ما يلي:

- توفير فرص التعلم والتطوير المستمر: توفر المنصة مجموعة متنوعة من الموارد التعليمية، مثل الدورات التدريبية والمساقات الدراسية، التي



جامعة بورسعيد لجنة التنمية المستدامة



their skills and competencies. It also provides opportunities for students to engage in research and student activities, helping them gain hands-on experience.

- Improve the learning experience: The platform features an easy-to-use user interface, making it suitable for students of all educational levels. They also provide modern tools and techniques that help students learn more effectively.
- Enhance communication between students and faculty: The platform provides direct communication channels between students and faculty, helping students get the necessary help and support. They also provide opportunities for students to participate in discussions, helping them learn from others.

Anti-discriminatio Policy

The anti-discrimination policy of Port Said University

(<https://psu.edu.eg/anti-discrimination-policy/>) revolves around the university's role not limited to providing educational services to its regular and affiliated students, but extends to the outside community through:

- Providing access to educational resources.
- Hosting educational events open to the outside community (public

تساعد الطلاب على تطوير مهاراتهم وكفاءاتهم. كما أنها توفر فرصاً للطلاب للمشاركة في الأنشطة البحثية والطلابية، مما يساعدهم على اكتساب الخبرة العملية.

- تحسين تجربة التعلم: تتميز المنصة بواجهة مستخدم سهلة الاستخدام، مما يجعلها مناسبة للطلاب من جميع المستويات التعليمية. كما أنها توفر أدوات وتقنيات حديثة تساعد الطلاب على التعلم بشكل أكثر فعالية.
- تعزيز التواصل بين الطلاب وأعضاء هيئة التدريس: توفر المنصة قنوات اتصال مباشرة بين الطلاب وأعضاء هيئة التدريس، مما يساعد الطلاب على الحصول على المساعدة والدعم اللازمين. كما أنها توفر فرصاً للطلاب للمشاركة في المناقشات، مما يساعدهم على التعلم من الآخرين.

سياسة عدم التمييز

تتمحور سياسة عدم التمييز لجامعة بورسعيد ([https://psu.edu.eg/anti-](https://psu.edu.eg/anti-discrimination-policy/)

[discrimination-policy/](https://psu.edu.eg/anti-discrimination-policy/)) على ان لا يقتصر دور الجامعة على تقديم الخدمات التعليمية لطلابها النظاميين والمنتسبين و لكنه يمتد للمجتمع الخارجي عن طريق:

- توفير الوصول للمصادر التعليمية.
- استضافة الفعاليات التعليمية المفتوحة للمجتمع الخارجي (محاضرات عامة – فعاليات مجتمعية – دورات تدريبية).



جامعة بورسعيد لجنة التنمية المستدامة



lectures - community events - training courses).

- Organizing awareness activities.

Port Said University is keen to make all its services and activities accessible to all, regardless of race, religion, disability, or gender.

- تنظيم الأنشطة التوعوية .

و تحرص جامعة بورسعيد أن تكون جميع خدماتها و أنشطتها متاحة للجميع بغض النظر عن العرق أو الدين أو العاقة أو الجنس.